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Zápis z 6. setkání ŘV ITI 29. května 2024, 14:00 
 
 

1. Úvod  
- Předsedkyně ŘV ITI – Š. Prachařová zahájila jednání, představila nového člena za SML – Adama 

Lenerta, náměstka pro územní plánování a majetkovou správu 

- Cílem jednání je informovat o čerpání ITI, o aktualizaci Jednacího řádu a Interního manuálu ITI 

LBC-JBC. 

 

2. Změna Jednacího řádu, Interní manuál ITI 
Viz ppt 
Hlavní úpravy Jednacího řádu: 

- Standardizace termínů u všech ITI dle dodatku metodiky MPINRAP 
- Procesy projednávání/schvalování Per rollam 
- Zveřejňování informací 
- Interní manuál – rozpracování postupů dle metodických pokynů 

 
Usnesení 1.6/2024: 
Řídicí výbor ITI schvaluje aktualizaci Jednacího řádu a Interní manuál ITI LBC-JBC. 
 
ŘV ITI schválil usnesení. 

 
3. Aktuální stav čerpání/Aktualizace programových rámců 
Viz ppt, podklady 
 

- Při schvalování projektů – optimistické výhledy 
- Cca polovina projektů již v prodlení 
- Dle dostupných dat z monitorovacího systému a připravovaných projektů chybí cca 50 mil. Kč 
- Poučení z IPRÚ – není možné čekat na poslední chvíli při plnění milníku 
- Projekty na seznamu nad 100% alokace – jediná míra flexibility 
- Nutno posouvat dopředu projekty více připravené – tzn. o prostředky přijde ten poslední, ale 

ne celé ITI – když se budou peníze odebírat, odeberou se z jednoho opatření 
 

Shrnutí diskuze k bodu: 

V diskuzi se řešilo především téma nevyčerpání alokace. Ze strany manažera ITI je navrhováno, že 

pokud je čerpání pozadu a je dle čísel předpoklad, že se nestihne čerpat v milníku stanoveném IROP, 

mělo by se dát přednost projektům v realizaci ze zásobníku, aby nedošlo v nejhorším případě k 

odebrání finančních prostředků. S tímto zástupci Jablonce nesouhlasí a zpochybňují navržený princip 

s tím, že připravují projekty dle svého plánu a to podle toho, které mají odsouhlasené v jednotlivých 

opatřeních, dále se ohradili proti vytahování starých kauz nečerpání z IPRÚ, kdy se uváděl příklad 

problému s čerpáním. 
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Zopakovalo se, jaké projekty patří do zásobníku, z nichž se dá nahradit projekt, jež je v prodlení, či které 

projekty do zásobníku nepatří. Alokace nelze přesouvat, musí být případně připraveny jiné projekty, 

jež patří do stejné kategorie. Zaznělo několik otázek jak a kdy nejdéle zkontrolovat připravenost 

projektů před milníkem, jež byly v minulosti schváleny, aby nebylo pozdě a nepřišlo se o finance. 

V minulosti se opakovaně stávalo, že na začátku období bylo přislíbeno, že se vše stihne podle plánu a 

v průběhu realizace IPRÚ se zjistilo, že nastaly problémy a nestihne se např. podat žádost o platbu či 

projekt nebude mít včas stavební povolení. Také zazněla otázka, jak garantovat, jestli bude např. splněn 

první milník. Závěrem bylo dohodnuto, že se začátkem září 2024 všichni sejdou a řeknou si, jak jsou 

jejich projekty připravené či nikoliv a případně, které projekty jsou dostatečně připravené a mohou 

vykrýt mezery v čerpání. Bude se hlasovat, který projekt se posune či ne. 

Při schvalování projektů na jednání ŘV ITI 2022/2023 nebyl zřejmě vhodně vysvětlen princip 

schvalování 130% alokace. Byly schváleny červené/vytučněné projekty ve 100% alokace a dále růžové 

do 130%, které jsou ale formálně na seznamu a mohou být předsunuty z důvodu zajištění závaznosti 

čerpání, ZM obou měst tuto podobu zařazených projektů schválilo. 

Je potřeba si uvědomit, že závazek čerpání je pro každý další rok 240 mil. Kč a otázka nenaplnění 

milníku a tím ohrožení alokace ITI není problémem jednotlivých projektů, ale celku. Pokud bude 

odebírána alokace, bude odebírána jenom z připravovaných projektů, se kterými bylo na začátku 

počítáno. A všechny projekty se připravují, neexistují žádné volné peníze. 

Pozn. manažera ITI – ze strany členů ŘV ITI dochází k nepochopení procesu administrace a hodnocení 
projektů při předkládání žádostí a jeho vlivu na naplnění milníků čerpání. 
Proces od podání žádosti o podporu po žádost o platbu trvá minimálně 6-8 měsíců a to jen v případě, 
že je projekt již ve fyzické realizaci (tedy se staví). Milník je počítán za proplacené faktury (tzv.podání 
žádosti o platbu). U projektů, které čekají na vyhodnocení a začínají se fyzicky realizovat až po obdržení 
Rozhodnutí o poskytnutí dotace (zde se jedná o 80% žadatelů), dokážou příjemci žádat o platbu až 
mnohem později než mohli původně plánovat. 
Proto není možné neustále aktualizovat stavy projektů, protože na konci roku 2024 již bude pozdě něco 
dohánět. Projekty nikdy nebudou rychlejší než dle hodnot v monitorovacím systému, ještě i před 
schválením žádosti dochází ve většině případů k prodloužení termínů. 
Tam, kde je v hodnocení velký počet projektů – např. veřejná prostranství, může docházet až ke 
zdvojnásobení délky procesu hodnocení a tím i žádání o platbu. 
 
DPMLJ - OP Doprava (modernizace TT) – projekty jsou v přípravě, prodloužení TT v JBC se již posunulo 
a mělo by dojít též k zahájení přípravy. 
 

 
4. Novelizace zákona 248/2000 Sb 
Připravovaná novelizaci Zákona č. 248, o podpoře regionálního rozvoje se zaměřuje na: 
- zahrnutí a legislativní ukotvení Metropolitních svazků a aglomerací  
- zahrnutí a legislativní ukotvení Agentury pro sociální začleňování  
- zahrnutí a legislativní ukotvení Místních akčních skupin (MAS) do zákona 
Důvodem pro legislativní ukotvení MAS a metropolitních svazků je jednak zohlednění role MAS a ITI v 
regionálním rozvoji a jednak legislativní nastavení metropolitní spolupráce, které je nutné pro 
zachování územní dimenze příměstských a venkovských funkčních území (promítnutí potřeb území, 
měst a obcí) v programech EU dalšího programového období EU 2028+ a jasně nastavená řídicí 
struktura metropolitních svazků s dostatečným zapojením obcí z funkčního území kolem jádrových 
měst/aglomerací a krajů do rozhodování. Neukotvení metropolitní spolupráce by mohlo znamenat 
významné omezení nástroje ITI v příštím programovém období 2028+. 
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Vyjednávání má velmi dynamický vývoj, o další podobě bude informováno. Pokud obce dostanou 
k připomínkování, mohou se vyjádřit. 
 

5. Sociálně klimatický fond 

• Zřízení SKF - za účelem řešení sociálních dopadů, které mohou být způsobeny zahrnutím budov 
a silniční dopravy do systému emisního obchodování (EU ETS2). Alokace pro ČR cca 37 mld. Kč 

• Pole působnosti Sociálního klimatického fondu bude poměrně široké, očekává se, že zdroje 
budou směřovány do následujících oblastí:  

- renovace budov, konkrétně modernizace a hloubkové renovace; 
- dekarbonizační opatření budov (systémy vytápění/chlazení, využití OZE či komunitní 

energetiky); 
- pobídky pro využívání veřejné a udržitelné dopravy, nízkoemisní a bezemisní dopravy; 
- informační - vzdělávací a poradenské služby v oblasti energií a úspor. 

 

6. Diskuze, další informace – další setkání začátek září 2024 

Jablonec nesouhlasí s principem předřazování projektů pro urychlení čerpání. 

 

Přílohy: 

Ppt z jednání 

Sestava z MSSF21+ s přehledem plánovaných žádostí o platbu 

 

 

Zapsala: Ing. Zuzana Wünšová 

Schválila: Mgr. Barbara Steinzová 


